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خبری که همه اســـتقلالی ها به دنبال آن بودند ســـرانجام محقق شـــد و 
مدیرعامل و سرمربی آبی ها با هم آشتی کردند. جالب اینکه جرقه این 
ماجرا از دورهمی پیشکسوتان این باشگاه که به خاطر بازگشت حمید 
بابـــازاده بـــه ایـــران بعد از مدت ها بود، زده شـــده و در ادامه نیز با حضور 
عده ای از قدیمی های استقلالی از جمله بابازاده در تمرینات استقلال در 
راستای همدلی و اتحاد آبی ها این امر محقق شد. درخصوص اتفاقات 
اخیر و بازگشت بابازاده به ایران در حالی در »فرهیختگان« به گفت وگو 

نشستیم که وی در حال تدارک سفر برای بازگشت بود. 

قبل از اینکه سوال های اصلی را آغاز کنیم ابتدا در این خصوص صحبت کنید 
که در آمریکا مشغول به چه کاری هستید. هنوز هم با فوتبال مشغولید؟

خیر کار فنی نمی کنم و قصدی هم برای بازگشت به فوتبال ندارم. 

دل تان برای بازگشت به عرصه فنی در فوتبال به عنوان مربی تنگ نشده است؟
به هر حال دوران خیلی خوبی را در استقلال سپری کردم. چه در زمان بازی و 
چه در دروان مربیگری اما اینها همه برای گذشته هستند و من این روزها فقط با 
عشق به هواداری استقلال ارتباطم با فوتبال را حفظ کرده ام و بیشتر از این دیگر 
؛ به دنبال بازگشت به عرصه فنی نیستم. البته بعد از اینکه از ایران رفتم  خیر
از همین لیگ برتر چند پیشـــنهاد کاری خوب برای بازگشـــت داشتم اما دیگر 
هیچ وقت به طور جدی به این مســـاله فکر نکردم. در آمریکا هم هر زمانی که 
فرصت باشد برای بچه های زیر 15 سال کلاس های دروازه بانی را برگزار می کنم. 

این هم یک عشقی است که به این پست و رشته و آموزش دروازه بانی دارم. 

بعد از ســـال ها به ایران بازگشـــتید و مورد اســـتقبال هم دوره ای ها و پیشکســـوتان 
استقلال هم قرار گرفتید. 

من برای دیدار با پدرم به ایران آمدم اما در این بین دیدار خوبی با پیشکسوتان 
اســـتقلال داشـــتیم. البته آقای اولیایی لطف کردند و یک دورهمی را ترتیب 
یان قدیم تجدید دیدار داشته باشیم.  دادند تا بتوانیم بعد از سال ها با همباز
یانم یک سری از پیشکسوتان قدیمی تر مانند آقای عبداللهی،  علاوه بر همباز
... در ایـــن دورهمی کـــه به میزبانی رســـتوران علیرضا  ، یکـــه و فریبـــا، حاجیلـــو
یان برگزار شـــد، حضور داشـــتند. از این بابت از همه دوســـتان تشـــکر  منصور
یان و دوســـتان قدیمی، دورهمی بســـیار  می کنـــم. در مجمـــوع در کنـــار همباز

جذاب و دلنشینی را سپری کردیم. 

جمعه ظهر در تمرین استقلال حاضر شدید و به نظر می رسد پاقدم تان هم برای 
این تیم خوب بود چون بلافاصله ســـرمربی و مدیرعامل آبی ها در جلســـه ای در 
کمپ تیم های ملی کشتی با هم آشتی کردند. در تمرین روز جمعه چه گذشت؟
به هر حال سالگرد تاسیس باشگاه استقلال بود و من به همراه دیگر پیشکسوتان 
این باشـــگاه وظیفه می دیدیم برای حمایت از تیم و کادرفنی در کنار بچه ها 

باشـــیم و بـــه همین منظـــور نیز در تمرین حاضر شـــدیم. خیلی فضای خوبی 
بـــود و آقایان عبداللهی، بیانی و روشـــن صحبت هایـــی را مطرح کردند. در هر 
صورت خیلی خوشحالم که فضایی به وجود آمد که اختلافات گذشته از بین 
گر مجموعه ای بخواهد موفق شود اصل اول همدلی است و با توجه به  برود. ا
شرایط خیلی بدی که از بیرون برای تیم استقلال همیشه وجود داشته و دارد 
امیدوارم از داخل باشگاه نهایتا همه چیز خوب باشد و همه با هم یکدست 

و یکدل باشند. 

شنیده می شود برخی پیشکسوتان از سر تهدید با طرفین دعوا در استقلال صحبت 
کرده اند که اگر این اختلافات را کنار نگذارید دیگر از حمایت خبری نخواهد بود. 
خیر این طور نیست. بیشتر بحث ها حمایتی و از سر دلسوزی و همدلی برای 

سربلندی اسم استقلال بود. 

یعنی تهدیدی در کار نبود؟
، به هیچ عنوان چنین مسائلی در تمرین جمعه مطرح نشده و اصلا کسی  خیر

با این ادبیات و این نحوه ، حرفی نزد. 

شما هم با آقای نکونام صحبت کردید؟
به هر حال صحبت هایی را با هم داشتیم و خاطرات قهرمانی که در استقلال 

در فصل دوازدهم با هم به دست آوردیم را با یکدیگر مرور کردیم. 

درنهایـــت هـــم گویـــا خطیـــر و نکونام نزد علـــی دبیر با هم آشـــتی کرده اند. به نظر 
می رسد این بهترین اتفاق باشد البته اگر این آشتی واقعی باشد. 

بله درســـت اســـت. فکر می کنم حمایت از تیم و کادرفنی وظیفه همه ارکان 
یـــت گرفتـــه تا پیشکســـوتان و هواداران و همـــه باید با  باشـــگاه اســـت. از مدیر
هـــم از کادرفنـــی حمایت کنیم و امیدوارم مدیریت باشـــگاه هم همســـو تیم و 

کادرفنی حرکت کند. 

از برخـــی پیشکســـوتان اســـتقلال انتقاد شـــد که چرا این آشـــتی بایـــد به دعوت 
یـــک غیرفوتبالـــی محقق می شـــد و چرا بزرگان اســـتقلالی در این خصوص زودتر 

پا پیش نگذاشتند؟
در این خصوص گفتنی ها گفته شده و من نمی توانم در این خصوص بیشتر 

صحبت کنم. 

در حال حاضر بهترین و فنی ترین گلر ایران کیست؟
به نظر من دروازه بان هایی که الان در تیم ملی حضور دارند بهترین های ایران 
هستند. من معمولا از کسی اسمی نمی برم اما با این حال فکر می کنم در حال 
حاضر دروازه بان هایی مانند سیدحســـین حســـینی، علیرضا بیرانوند و پیام 

نیازمند بهترین های حال حاضر ایران باشند. 

درباره سیدحســـین حســـینی چه صحبتی دارید؟ او سال گذشته فصل خوبی را 
سپری نکرد اما به نظر می رسد در فصل جدید دوباره با  انگیزه و اعتمادبه نفس 
بالایی دارد کار را دنبال می کند. به عنوان یکی از پیشکسوتان گلری استقلال با 

دروازه بان فعلی این تیم چه صحبتی دارید؟
بـــه هـــر حال سیدحســـین دروازه بان باتحربه ای هســـت و از لحاظ فنی نیز در 
شرایط خیلی خوبی قرار دارد. از آنجایی که دروازه بانی پستی حساس است 
این اتفاقات برای هر دروازه بانی می افتد اما خوشبختانه در این سال ها شرایط 
خوب سیدحسین خیلی بیشتر از روزهای بدش بوده است. الان هم او به حق 
کاپیتان استقلال است؛ هرچند این چیزی نیست که من بخواهم آن را تایید 

کنم و یک امر مشخص است. 

بیرانوند پیش از حضور در پرسپولیس در فضای مجازی خودش را به عنوان هوادار 
استقلال معرفی می کرد. آیا این دروازه بان در سال هایی که شما در استقلال بودید 

هم تمایل خود برای آبی پوش شدن را نشان داده بود؟
من در این خصوص اطلاعی ندارم و چیزی یادم نمی آید. شاید هم چیزی که 

از آن صحبت می کنید بوده و من یادم رفته است. 

حتما می دانید که این دروازه بان با یک رقم نجومی در آســـتانه اســـتقلالی شدن 
قرار داشـــت. درنهایت هم این امر اتفاق نیفتاد و بیرانوند در پرســـپولیس ماندگار 

شد. اگر او استقلالی می شد چه کسی نفعش را می برد. 
ایـــن یـــک بـــازی و حربه سیاســـی و رســـانه ای بـــود. در واقع ایـــن صحبت ها و 
اقدامات همه یک ترفند و سیاسی بازی بود و اصلا چنین چیزی هیچ وقت 

امکان پذیر نبود. 

به عنوان آخرین سوال درباره یک بحث بین المللی صحبت کنیم. چرا از 
ظهور و بروز ستاره های بزرگ در پست دروازه بانی در فوتبال دنیا به 

آن صورت دیگر خبری نیست و انگار اکثر دروازه بان ها همه 
به یک سطحی رسیده اند. 

بله همین طور اســـت و ســـطح دروازه بان ها مقداری 
یکســـان شـــده اســـت. در هر صورت شـــاید یک 

مقدار شرایط فوتبال در دنیا تغییر کرده یا پای 
دلایل دیگری در میان باشد. اما به هر حال 
شاید چند سال یک بار یک پدیده رو بیاید 
و خودش را تا حد یک ستاره معرفی کند. در 

تنیـــس هـــم همین ماجرا بود و در 20 ســـال فقط 
سه نفر بر تنیس دنیا حکمفرمانی می کردند و بعد از 

آن هم وقتی آن ســـه نفر رفتند دیدید که یک بچه 20 ســـاله 
اسپانیایی آمد و خودش را به عنوان یک پدیده معرفی کرده 

اســـت. در این 20 ســـال خبـــری از پدیده ها نبـــود. یا در این 
20 ســـال اخیر کســـی مثل رونالدو یا مسی به فوتبال نیامده 
اســـت. به همین دلیل هم گلرهایی مثل بوفون، اشمایکل 
و داسایف وقتی ظهور می کنند نام آنها بیشتر از سایرین بر 
سر زبان ها افتاده و تا حد یک ستاره خود را مطرح می کنند. 
بالاخره باز هم یکی در آینده در عرصه دروازه بانی دنیا ستاره 
خواهد شـــد. حالا ان شـــاءالله یکی از ایران بیاید و یک گلر 

ایران ستاره دروازه بانی دنیا بشود. 

سعید دقیقی، سرمربی و شهاب زندی، مدیرعامل تیم شمس آذر قزوین از ابتدای 
فصـــل جدیـــد و با ورود بـــه لیگ برتر همواره با چالش های فراوانـــی روبه رو بودند. 
اختلاف نظر این دو تا جایی پیش رفت که زندی به عنوان مدیرعامل باب مذاکره 
با دیگر گزینه های سرمربیگری را باز کرد و در حالی که هنوز برای ادامه همکاری با 
سعید دقیقی به نتیجه نرسیده بود با دیگر گزینه ها پای میز مذاکره نشست. همان 
روزها بود که دقیقی با توجه به اینکه تیم شمس آذر را از لیگ یک به لیگ برتر آورده 
و امتیاز خوبی کسب کرده بود توقع داشت با مبلغی بهتر با این تیم قراردادش را 
تمدید کند و البته شروط مورد نظر او نیز پذیرفته شود. چند جلسه میان این دو 
نفر بدون نتیجه البته با کدورت هایی نیمه تمام رها شـــد اما درنهایت دو طرف 

به توافق رسیدند تا یک فصل دیگر آن هم در لیگ برتر با هم همکاری کنند. 

 زندی: اختلاف درون خانوادگی بود
در مدتی که پنج هفته از رقابت های لیگ برتر ســـپری شـــده شـــمس آذر با وجود 
یک برد و یک تساوی و دو شکست و در حالی که یک بازی کمتر انجام داده، 
همچنان یک امتیازی است. دیگر همه می دانند که این تیم به دلیل استفاده از 
بازیکن غیر مجاز با سه امتیاز منفی وارد مسابقات لیگ برتر شده اما همین کسر 
سه امتیاز فشار زیادی به مربی و مدیرعامل این باشگاه وارد کرد. در همین چهار 
هفته نیز رفتارهای دقیقی در کنار زمین چیزی متفاوت از حالت طبیعی است. 
منطقی است که او می خواهد با کسب امتیاز سه امتیاز منفی تحمیلی را جبران 
کند. تا اینجا شاید همه چیز طبیعی و طبق قوانین به نظر برسد اما مشکل اصلی 
آنجایی است که خبر می رسد سرمربی و مدیرعامل باشگاه شمس آذر قزوین در 
جریان یک بازی دوستانه با هم درگیر شدند. آن طور که شاهدان عینی از آن به ما 
خبر دادند، اختلاف بین شهاب زندی و سعید دقیقی از یک بگو مگوی ساده 
شروع و به فحاشی و درنهایت زد و خورد ختم شد. شنیده ها حاکی از آن است 
که دقیقی با یک حرکت زیدانی با سر به سینه زندی کوبیده و به نوعی اعتراض 

خود را به مدیرعامل باشگاه نشان داده است. 
برای اینکه از واقعیت ماجرا باخبر شویم با هر دوی آنها گفت وگو کردیم که هر دو 
، هرگونه درگیری فیزیکی را تکذیب کردند. شهاب  نفر ضمن تایید اختلاف نظر
زندی در این مورد به »فرهیختگان« گفت: »دعوای فیزیکی بین ما صورت نگرفت 
بلکه یک درگیری لفظی بود. من نمی خواهم بیش از این به این موضوع بپردازم 
چراکه یک اختلاف درون خانوادگی بود و نیازی نمی بینم بخواهم در موردش برای 

دیگران توضیح دهم. دوست ندارم وارد جزئیات شوم و بگویم چه اتفاقی بین ما 
افتاد؛ من چه کردم و او چه کرد. به نظرم این موضوع تمام شده است و موارد زیادی 

برای رسیدگی به آنها دارم.« 

 دقیقی: چالش در تیم ما وجود دارد
از صحبت های زندی کاملا مشخص است که این اختلاف وجود دارد و دو طرف 
بر سر مسائلی با هم به نقطه مشترک نرسیده اند. طبیعی است که در نتیجه همین 
مشـــکلات در جریان یک بازی دوســـتانه درگیری به وجود آید. هرچند شـــاهدان 
عینی ادعا می کنند که این درگیری بسیار کوتاه بود و به کمک اطرافیان به سرعت 
ختم به خیر شـــد اما در هر تیمی وقتی کار به چنین جایی کشـــیده شـــود، یعنی 
مشکلات عمیق و عدیده ای وجود دارد. به همین دلیل با سعید دقیقی، سرمربی 
تیم شمس آذر نیز گفت وگو کردیم. سرمربی شمس آذر حرف های زیادی برای گفتن 
داشت. هرچند او هم هرگونه درگیری فیزیکی را تکذیب کرد اما به وجود مشکلات 
و در نتیجه چالش با مدیرعامل این باشگاه اذعان داشت. وی در گفت وگو با 
»فرهیختگان« تاکید کرد: »چیز خاصی بین ما صورت نگرفت و حرف هایی که 
زده می شـــود نادرســـت اســـت. به هر حال ما از ابتدای فصل چالش های زیادی 
داشتیم. شرایط تیم ما به اشکال مختلف بحرانی بود. همین حالا هم به شدت 
تحت فشار هستیم. دو بازیکن ما همراه تیم ملی امید هستند و غیبت شان واقعا 
برای ما دردسرساز شده است. از این شرایط ناراحت هستم. به نظر می رسد فقط 
زورشان به ما رسیده و دو بازیکن اصلی و تاثیرگذار من را مدتی است که از تیم 
دور کرده اند. به هر حال مشکلات زیادی وجود داشته است. واقعیت این است 
که من معتقدم از فصل گذشته ارتباط خوبی را با شهاب زندی آغاز کرده ام و این 
ارتباط همچنان ادامه دارد. فقط می توانم بگویم که چالش کوچک بوده و زندی 
عزیز من است. قطعا مشکلاتی داریم و من اصلا تکذیب نمی کنم اما نه تا این 

حد که کار به چنین حواشی ای بکشد.« 
وی که اصرار داشت بگوید مشکلات از درون باشگاه نیست ادامه داد: »در این 
مدت یک ســـال با هم همکاری خوبی داشـــتیم و بالاخره در یک کار حرفه ای و 
جمعی که بسیار سخت هست بحران هم به وجود می آید ولی اصلا موضوع به 
این شـــکل که انعکاس دادند، نبود. زندی همیشـــه برای من قابل احترام است و 
جدای از اینکه همکارم است دوست من نیز هست. در هر خانواده ای ممکن 
است چالش به وجود بیاید اما این چالش اصلا ابعادی را که منعکس می کنند 
نداشـــت. ما با تمام قدرت کارمان را می کنیم و همان طور که فصل قبل شـــرایط 
خوبی را رقم زدیم امسال هم شرایط خوبی را فراهم خواهیم کرد. بین ما اختلاف 
نظر هســـت اما نه تا این حد که کار به زد و خورد بکشـــد و به هیچ وجه صحت 
ندارد. به نظر من از ابتدای فصل برای ما مشکل ایجاد کردند و این هم یک نوع 

دیگر از فعالیتی است که تیم ما را به هم بریزند.« 
ســـرمربی تیم شـــمس آذر که به نظر می رســـد به دلیل نداشـــتن دو بازیکن اصلی 
تیمش که در اردوی تیم امید حضور دارند تحت فشار قرار گرفته ادامه داد: »برای 
من ســـوال اســـت که چرا الان دو بازیکن مهم و تاثیرگذار من باید همراه تیم ملی 
باشند اما یک بازیکن  که در نتایج تیم امید بسیار نقش داشت مثل حسین نژاد 
می تواند به اردوی تیمش ملحق شود. از طرفی بودند، تیم هایی که می توانستند 
بهترین بازیکنان را در اختیار تیم امید بگذارند اما در عوض دو بازیکن از ما گرفتند 
و بازی های ما به این شکل عقب افتاد. باشگاهی مثل شمس آذر چقدر توان و 
انرژی دادند که هم دو بازیکن به تیم ملی بدهد، هم مصدوم داشـــته باشـــد، هم 
شرایط زیرساختی آن به حد اعتدال نرسیده باشد و هم سه امتیاز از آن کسر کنند 
و این همه مدت بازیکن را دور از اردوی ما نگه دارند آن هم در اولین حضورمان در 
. با این همه مجموعه شمس آذر آنقدر شایسته هست که با همین شرایط  لیگ برتر
بحرانی اگر جدول به شکل ایده آل بود، در جایگاه یازدهم جدول قرار می گرفت. 
ما جنگیدن در زمین را خوب بلدیم و ثابت می کنیم همه چیز پول و استفاده از 
منابع دولتی نیست و یک باشگاه خصوصی نیز با یک برنامه ریزی خوب می تواند 

بهترین اتفاقات را رقم بزند.« 

حمید بابازاده در گفت وگو با »فرهیختگان«: شرایط خوب حسینی خیلی بیشتر از روزهای بدش بوده است

استقلالی شدن بیرانوند سیاسی بازی بود 
 برای حمایت از کادرفنی در تمرین حاضر شدیم، نه تهدید                 شرایط استقلال از بیرون بد است؛ در داخل باید همدل و متحد باشیم

چالش مربی و مدیرعامل شمس آذر ختم به خیر شد

دقیقی: اختلاف داریم ولی نه تا حدی که زد و خورد کنیم
زندی: دعوای فیزیکی نه، درگیری لفظی بود

به جامانده از آشتی کنان خطیر و نکونام

استقلالی ها از مدیریت 
احترام می خواهند

غائله دعوای خطیر و نکونام سرانجام ختم به خیر شد و این دو در کمپ 
تیم های ملی کشتی و در حضور گوش شکسته ها دست دوستی و مودت 
داده و پیمان اتحاد بستند. چنین اتفاقی در بدو کار خطیر و نکونام یکی 
دو باری محقق شده بود اما در ادامه به واسطه برخی ماجراها، اختلافات 
بین مدیرعامل و کادرفنی در تار و پود و پیکره اســـتقلال ریشـــه دوانده و 
باعث شد تا یک دوقطبی عجیب وغریب و ناامید کننده به وجود بیاید. 
در این مدت جنگ فرسایشی ایجاد شده باعث شد تا حدودی استقلال 
از تقویت هرچه بهتر برای آماده سازی به منظور حضور هر چه قدرتمندتر در 
لیگ برتر باز مانده و تمامی اتفاقات اخیر درنهایت عاملی شد تا باشگاه 
به موقع نتواند مجموعه اقداماتی که باید برای پیشبرد اهداف کادرفنی در 
زمان مقرر محقق شود را پی گرفته و رنگ واقعیت به آنها ببخشد. با همه 
این تفاسیر هرچقدر دیر اما این موضوع سرانجام تحقق پیدا کرده و حالا 
می طلبد تا هرچه سریع تر برخی اقدامات مهم و راهگشا توسط تیم مدیریتی 
باشـــگاه بـــرای تقویت تیم در مدت زمـــان باقی مانده تعطیلات لیگ برتر 
عملیاتی شود. از جمله تامین منابع مالی هرچه بیشتر برای تسویه حساب 
قراردادهای فصل گذشته با بازیکنان، باز شدن پنجره و ثبت رسمی قرارداد 
، مهیا کردن زمینه های بازگشت یوسوسسما، مربی بدنساز استقلال  بلانکو
و سایر اقداماتی که می تواند این تیم را تا حد یک مدعی قهرمانی در ادامه 
رقابت های لیگ برتر معرفی کند. در واقع با آشتی اخیر این فرصت برای 
طرفین ماجرا ایجاد شده تا با صبوری و آرامش این فرصت به دست آمده 
را غنیمت شمرده و در ابتدا برای بهبود این رابطه و سپس تزریق آرامش و 
اعتمادبه نفس به اعضای تیم برای تبدیل شدن استقلال به یک مدعی 
قهرمانی گام برداشته تا مشکلات ماه های اخیر به بوته فراموشی سپرده شود. 
هرچند شاید با کوچک ترین جرقه ای دوباره به اختلافات گذشته دامن زده 
شده و دوباره مسائل قبلی به جریان بیفتد که براساس این هشدار، می طلبد 
، ارتباط  تا نکونام و خطیر و صد البته اطرافیان آنها این بار با تدبیر و تفکر
جدید دوستانه خود را مدیریت کرده و دست از جنگ و جدال با هم بردارند.

خطیر به خواسته اش رسید!
نکته مهم دیگر اینکه با توجه به حضور فقط دو خارجی در استقلال و 
جدایی ستاره های این تیم در فصل گذشته، حالا استقلال با هزینه های 
کمتر و آن طور که خطیر در فاز عملیاتی کردن آن بوده و از آن سخن گفته 
بود، بسته شده و به نظر می رسد قانون سقف بودجه نیز توفیق اجباری 
شـــده تا هزینه های اســـتقلال امســـال به هر ترتیبی کنترل شود و چه بسا 
حالا با یک درآمدزایی در حد معقول مدیریت بتواند از پس درآمدهای 
امسال بربیاید. در این صورت دیگر مشکلی هم برای پرداختی به موقع 
به بازیکنان وجود ندارد. از اطراف تیم خبر می رسد بیشتر از مسائل مالی 
استقلالی ها بیشتر از طرف مدیریت توقع احترام دارند و چه بسا خطیر 
نیز با احترام هرچه بیشتر به کادرفنی و بازیکنان تیمش می تواند در برهه 
زمانی فعلی به موقع اجرا نشدن تعهدات باشگاه را جبران کرده و با این امر 

برخی اهداف دیگر را نیز در آرامش پیش ببرد.

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش
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